
Arrepleguen firmes per
acabar amb els incendis a
l'abocador de Benicarló
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DEL CLUB ESPORTIU
BENICARLÓ (i 2)

"El Pamesa VLC
.es va imposar al

Ricoh Manresa
en l'amistós ACB de
bàsquet aBenicarló
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Les ratios matxaquen el sistema

Les ratios es trenquen
absolutament a tots els
col·legis de Benicarló

TEXT: redacció

FOTOS: IIuïsagarcia

D'obres i amb les ratios
completament trencades
en tots els cursos de tots
els col'legis, així comença
l'any escolar 2003-2004 a
Benicarló.

En total, s'han matriculat
2170 alumnes, repartits
entre les quatre escoles
que hi ha al municipi (CEl P
Marqués de Benicarló, l'E
duardo Martínez Ródenas,
Francesc Catalan i la Con
solació), amb un total de 79
aules repartides en 27
alumnes cadascuna com a
mitjana. En educació infan
til les matrícules han estat
d'un total de 687 xiquets, la
resta, 1483, ho han fet en
ensenyament de primària.

Aquestes són les xifres
oficials d'un retorn que s'ha
traduit en la creació de una
nova línia de quart de pri
maria al Marqués de Beni
carló i en una quasi segura
d'infantil de tres anys que
s'ubicarà al Ródenas. Una
situació que segons expli
quen tots els mestres arriba
de forma inesperada, per
que si bé sabien que les
llistes s'incrementarien
enguany, ningú no haguera
dit que la setmana abans
d'iniciar-se el curs hague
ren d'haver 66 xiquets per a
repartir entre els diferents
col·legis. La necessitat de
crear classes noves no ha
fet més que donar més
veua a una reivindicació de
la que ja fa temps que se'n
parla i que en aquest mes
de setembre es unànime
entre el professorat que tre
balla a Benicarló; la ciutat
necessita una nova escola.

L'arribada massiva d'im-

migrants i les tendències
de la natalitat que han
variat han provocat que
sumat a la manca de previ
sió de l'administració esti-

guem parlant del trenca
ment de ratios a les escoles
benicarlandes. Unes ratios
que si bé estan establertes
en 25 alumnes en la major

part de les escoles de la
ciutat, es troben habitual
ment en xifres que freguen
la trentena a cadascuna de
les aules.

El cas més flagrant a
Benicarló és el del Róde
nas on el creixement d'a
lumnat ha obligat a donar
classe en llocs tan curiosos
com el menjador o la sala
de projeccions. Una cir
cumstància. provisional,
àixò si, segons comentava
el director d'aquest centre,
Fernando Herrera, qui
explicava, a més, que s'es
tan adequant dos aules
noves per solventar
aquests probl~mes d'espai.
En aquest sentit, s'ha con
vertit l'antic gimnàs en una
doble aula i s'està cons
triunt una !Jova sala de
gimnàstica en un espai que
quedava al porxo de fóra, al
patí. És per això que a
hores d'ara i havent-se ini
ciat el curs, encara s'està
d'obres, un situació que no
agrada a molts pares, tot i
que bé es cert que ningú no
s'ha queixat encara al
director.

No d'obres per si amb
les ratios tàmbé trencades
es troben els altres tres
col'legis de primària de la
ciutat, fins i tot el de la Con
solació, on en alguna clas
se ja es freguen els 30
alumnes. No obstant, és als
dos altres centres públics,
el Catalàn i el Marqués on
es pateix més el problema
de ratios combinat amb el
de l'afluència d'immigrants.
En aquest sentit, el Catalàn
és el que, a hores d'ara, en
relació amb el nombre total
d'alumnes hi ha més estu
diants de procedència
estrangera, una setantena-o
Això dificulta l'evolució de
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educatiu a les nostres aules
les classes, ja que segons
expliquen els mestres les
tasques d'ensenyament es
fan més dificultuoses per
que cada alumne amb pro
blemes d'aprenentatge
representa tres estudiants
en situació normal. La
situació obliga, per tant, a
multiplicar esforços.

AI Marqués de Benicarló,
l'escola més gran de la ciu-
tat, no es queixen
d'instal'lacions, assguren
que tenen espai suficient,
però no d'infrastructura, de
tal manera queés vitar aco
metre unes modificacions
per les que sembla ser que
hi ha assignada inversió.

En tot cas, tant del Mar
qués com de les altres
escoles s'assenyala que la

ulnlca solució amb garan
ties de futur és la de crear
una escola nova a la ciutat.
"En totes les classes que
no estan desdoblades la
ratio es superior a l'esta
blert per tant una escola a
Benicarló fa falta ja!"
assegurava Fernando
López, director del Mar-

qués de Benicarló. Des del
Ródenas i des del Catalan
es coincidia en aquesta
asseveració i en el cas del
director del CEIP Eduardo
Martínez Ródenas, s'insta
va a l'ajuntament a alleuge
rir el procés de cessió de
terrenys de la partida Povet
a la Conselleria per tal que

la situació no es faça
massa llarga, ja que
segons asegura la necessi
tat és immediata.

Precisament Herrera es
refereix a que possiblement
el pròxim curs "la solució
passe per muntar dos o
tres classes prefabrica
des, ja que si no se pot
construir un nou col'legi
de forma urgent faran
falta", el responsable del
Ródenas explicava que
aquestes aules podrien ubi
carse al mateix centre
escolar de Povet; això si,
remarcant que de forma
provisional i "amb el com
promís de cedir el més
aviat possible els
terrenys".

Els veïns de Clotals inicien una campanya de recollida
de signatures contra els constants incendis a l'abocador

Cansants de protestar,
impotents davatn l'adminsi
tració però disposats a arri
bar allà on calga, així es
troben els veïns de la parti
da Clotals de Benicarló,
zona que actualment acull
l'abocador d'inerts munici
pal.

De'nuncien que des del
1994 es veuen obligats a
conviure amb el fum resul
tant del continus incendis
que es produeixen en
aquelles contrades, però
ressalten que els fets s'han
tornat inaguantables des
del 31 de juliol, data a partir
de la qual l'abocador ha
començat a cremar amb
feqüència diària. Per un
altre costat lamenten que
l'administració, ja siga local,
provincial com autonòmica,
no haja fet res al respecte

"Fa molts anys Benicarló
feia olor a camp, ara la fa
a contaminació, estem
rodejats de fum i de foc"
denunciava Pepita Febrer,
portaveu dels veïns.

Molts d'aquestes propie
taris només passen tempo
rades en els habitatges pro
pers a aquest abocador, no
obstant afirmen que la
situació present els obliga a
replantejar-se continuar a
la zona, "no sabem si
anar-nos-en d'ací, o de
Benicarló, perque a este
pas agafarem tots un can
cer de cavall" . Precisa
ment manifesten que ja són
diverses les persones que
han hagut de ser ingresa
des a l'hospital a conse
qüencia de problemes res
piratoris derivats d'aquest
fenòmen.

Més enllà dels proble
mes de salud que està
generant aquesta situació,
els veïns de Clotals asegu
ren que els inconvenients
que comporta el fum pertur
ben la rutina diària de qual
sevol familia, "he hagut de
traure tota la roba que
havia posat a l'armari per
que era insoportable l'o
lor que feia" es queixava
Febrer; "no pots dormir, si
ho fas amb la porta tanca-

da t'ofegues de calor i si
ho fas amb la porta ober
ta t'intoxiques..." expicava
Sònia Agramunt. "Arriba
rem on faça falta, cada
volta hi ha més benicar
landos que s'han implicat
en aquesta lluita".

El regidor de mediam
bient. Juan Lores, ha ani
mat a aquests propietaris a
seguir endavant amb la
campanya.
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Els pròxims dies 25 i 26 de
setembre tindrà lloc a Beni
carló una jornada tècnica
dirigida a tècnics responsa
bles de la xarxa AFIC,
Agència per al foment de
les iniciatives comercials,
de tota la Comunitat Valen
ciana. Actualment la xarxa
d'oficines AFIC, que comp
ta amb una agència a Beni
carló de manera pionera a
la comarca des de 1997, es
compon de més de 60 pro
fessionals de l'administra
ció local especialitzats en
comerç. A més estan pre
sents els principals munici
pis de la Comunitat Valen
ciana, donant servei a més
de 58.000 comerços. L'ac
te s'emmarca en el curs de
post-grau sobre gestió local
organitzat per la Conselle
ria d'Indústria, Comerç i
Turisme, l'Ajuntament de
Benicarló i la Fundació Uni
versitària San Pablo-CEU;
pretén actualitzar la forma-

ció dels professionals de
l'administració que treba
llen en l'àmbit comercial.
Aquesta jornada, organitza
da des de la regidoria de
Comerç i l'oficina AFIC de
l'Ajuntament de Benicarló
amb la col·laboració de la
Conselleria d'Indústria,
Comerç i Turisme, comp
tarà amb professorat espe
cialitzat en distribució
comercial, legislació del
sector, urbanisme comer
cial i altres aspectes rela
cionats amb el comerç,
enfocant els seus contin
guts des d'un punt de vista
pràctic i pròxim al dia a dia
del treball dels tècnics par
ticipants, pertanyents als
ajuntaments, mancomuni
tats de municipis i adminis
tració autonòmica . El pro
grama de la jornada preveu
que, a més, es puga realit
zar una conferència final
especialment dirigida als
comerços el divendres dia
26.

TEXT: noemíoms

La conselleria de cultura
Educació i Esport ha con
vocat les tradicionals
beques per la realització
d'estudis universitaris per
l'any acadèl11ica del 2003
2004.

Aquestes beques perse
gueixen l'objectiu de de
sufragar la despesa gene
rada per les tases acadèmi
ques dels estudis universi
taris per aquest curs.

Entre les condicions per
poder reclamar aquestes
beques es' troba l'úmbral

econòmic de renda familiar,
que oscil·la entre els
13.409 euros per les fami
lies amb un sol membre,
els 22.920 per les de dos
membres, 31.108 per les
de tres membres, mentre
que per les de quatre el
limit es de 37.121 euros.

Pel que fa als requisits
acadèmics, s'ha d'haver
estat amtriculat al primer
curs, aixi com a cursos d'a
daptació i complements de
formació per a titolats de
primer cicle universitari,
sense exigència de qualifi
cació mitja.

Més contenidors a la ciutat

,"'.

Il.':..;

TEXT: noemíoms

La regidoria d'Empreses
Concessionàries ha enca
rregat un estudi a les
empreses que s'ocupen de
recollir cristall, plàstic i car
tró per reforçar els conteni
dors en zones on habitual
ment s'acumulen aquest
tipus de residus. El respon
sable d'aquesta àrea, Joan
Manel Ferrer. va dir que
des del consistori s'inten
tarà "que no s'acumulen
aquest tipus d'escombra
ries que tant enlletgeix i
molesta en la ciutat;

apostarem perquè la gent
continue reciclant perquè
això és el futur, ja que al
final ens resultarà més
barat a tots si som
capaços de seleccionar
les escombraries".

Precisament, el regidor
es referia a una campanya
que està preparant l'ajunta
ment de Benicarló per
"apropar el missatge a tot
el municipi, en diverses
llengües, perquè tot el
món sàpiga com netejar i
entengui els costums
urbans de la ciutat".
Ferrer insistia en la
importància d'evitar aquest

problema i recordava l'e
xistència d'un servei gratuït
que ofereix l'ajuntament
telefonant al 964470343,
que "el segon i quart
dimarts de cada mes rea
Iizta una recollida d'es
tris, tant de neveres com
de sofàs, tot per a evitar
el lamentable aspecte
que tenim, de vegades, a
la ciutat". D'aquesta forma,
el consistori diu als ciuta
dans a quina hora poden
treure "les andròmines al
carrer". El regidor .també
va explicar que el proble
ma que més preocupa al
consistori és l'abocador d'i-

nerts, "que no deixa de
ser un tema d'inversió
pública i d'efectivitat de l'
adminsitració", pel que
consideren que si existís
aquesta inversió el proble
ma es resoldria. "Jo li puc
assegurar a la ciutadania
que estem treballant en
això i que ho resoldrem"
afirmava. En aquest sentit,
explicava que encara que
l'abocador està ja gairebé
ple i li queda menys d'un
any de vida "si tots reci
clarem" el problema seria
menys greu.;~-\
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Llibres •••••••••••••••
INEVITABLEMENT ASSASSINS

LUIS VALERA. Asesinos
sin remedio. Ediciones
Brosqui!. València. 2003.
Col. Sin horizontes. 211
pàgs.

Asesinos sin remcdio es el
segon llibre de relats que ¡'es
criptor valencià Luis Valera,
publica dintre la col'lecció
"Sin horizonte.l''' d'Ediciones
Brosquil. Si en el plimer, Atra
cos S.L totes les llanacions
tenien com a nexe comú els
atracaments, en aquest els per
sonatges es veuen impulsats a
matar sense remei.

El llibre el formen vuit
relats de desigual extensió,
els més llargs són els dos
primers. El que obre el llibre
porta per títol "El hombre
cansadd', l'acció del qual
està situada a la ciutat de
València i explica la història
d'un assassí a sou, el qual
en un moment determinat,
ja cansat, decideix abando-

nar l'ofici deixant l'últim cas
sense acabar, o pot ser ho
deixa perquè en el fons li
queda una mica de decèn
cia, superior a la d'aquells
que el contracten. L'exces
siva descripció dets assas
sinats fa perdre una mica
de ritme a la història.
En l'altra narració llarga" El
asesino de la lluvia" , el pro
tagonista es veu empès a
matar quan es posa a plou
re. És, juntament amb
"Noche desesperada" , la
narració més reeixida, amb
unes quantes sortides sor
prenents i amb el final molt
ben resolt, ja que com
assenyalàvem al comentar
el Hibre anterior ¡ reconeix el
propi autor en l'epíleg, els
acabaments bruscos de les
seus històries són un dels
defectes de les seues
narracions.

"Noche desesperada" relata

el frustrat suïcidi de dues per
sones. "Una historia en Nuevo
York" refereix un viatge turís
tic a la famosa ciutat nord
americana, i el desig de sOltir
del circuit habitual dels turis
tes per pmt del protagonista,
que h comporta la trobada d'un
fantàstic ancià que manté una
llibreria hispana al cor del
Bronx.

Completen el llibre "La
oficina de cristal' un conte
que sembla extret d'un mal
son, "Idea irresistible" expli
ca la nosa que fa un cadà
ver una vegada comès un
homicidi, és el relat més
macabre, "El tonto horror
del ascensor", on la por que
va apoderant-se d'un home
el condueix a l'assassinat, i
"Fugax Dementia" on els
constants sorolls que ame
nacen les persones en les
ciutats actuals porten el
protagonista a cometre

assassinats.
Asesinos sin remedio;

ens fa viatjar als complexes
mecanismes de la ment
humana que de vegades
són de difícil explicació, tot i
que l'autor únicament ha
volgut contar-nos unes
històries que fan de bon lle
gir.

Josep Manuel San Abdón

La Colla dels Tafaners ••••••••
1.- Psicòlegs, sociolingüis
tes, estudiosos de la ment
humana i de les llengües en
general han estat molts
anys tractant de trobar una
definició del prostituït terme
"bilingüisme". Bilingüe és
qui sap parlar dues llengües
o qui les parla? Bilingüe és
qui sap parlar dues llengües
però només en parla una ?
O és bilingüe qui parla en
una llengua i escriu en una
altra ? No senyors, res
d'això. Els tafaners hem tro
bat el "bilingüe perfecte", sí
senyors. I ben propet d'ací.
En l'acte inaugural de festes
de Peníscola, l'alcalde va
fer una demostració de
"bilingüisme ideal". La cosa
consisteix a començar, per
exemple, una frase en cas-

tellà i acabar-la en valencià
o viceversa o fins i tot barre
jar paraules de tots dues
llengües sense solució de.
continuïtat i així fins acon
seguir un "refrit que
demuestre l'embolic que
tenemos con todo això de
las lenguas".
2.- Estem en condicions
d'afirmar que no és certa la
brama que ha corregut
aquesta darrera setmana
pel poble. No és cert que el
tampons, condons i com
preses -tot usat, natural
ment- que van aparéixer en
gran abundància dissabte
passat a la pla~a de
Morrongo foren arreplegats
per un regidor local i enfar
dellats amb la famosa Ban
dera Blava. No és cert per-

què la bandera la tenen
guardada per a l'any que ve
per tornar fer el caspós
numeret de la hissada.
3.- No sabem massa bé a
què juguen els socialistes.
Ara a l'Eurocambra han
acordat. amb els populars
que no es faça cap estudi
sobre el PHN. Segurament
la iniciativa no haurà sortit
del senyor Marcelino 19le-

. ?Slas, no .
4.- Ens han dit que la repre
sentació municipal en el
viatge de la Coral al Japó
estarà encapçalada per
Maria Josep Arayo. És
comprensible, el senyor
alcalde té el cos acostumat
als nostres menjars i arris
car-se amb l'aventura de la
cuina nipona -amb peixos

crus i tantes coses rares
suposa adquirir un risc que
Benicarló no pot assolir.
5.- La propera setmana, a
un dels tafaners li portaran
a casa una guitarra i ha dit
que la penjarà entre dos
dibuixos que ha pintat ell
mateix i que diu que li han
quedat d'allò més "cucos".
Tan content està que ja ha
cursat invitacions, entre
d'altres, a tots els mitjans
de comunicació i a totes les
autoritats locals perquè
vegen els avenços que ha
fet amb "el concierto de
Aranjuez". Ens ha dit que
ha comprat una espatleta
d'un conegut supermercat i
ha encomanat un pa de
pagés per fregar amb tomac
tes del serengue. . ,
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Això és el que vaig saber llegir en l'anterior número de la seua revista, el 399.

TEXT: ellector

Una vegada més, el
tema de la setmana dedicat
a l'urbanisme. Perquè al
cap i a la fi, i després d'ha
ver-me llegit les quasi dues
pàgines d'aquesta embulla
da notícia i tindre la sensa
ció que no he entés res,
només he vist interessos
curiosament econòmics.
Compres de terrenys pre
sumptament aconsellades
per un advocat que alhora
és regidor.

Els que han comprat el
terreny comencen ràpida
ment a construir -presump
tament sense IIicència
unes naus més grans que
tres camps de futbol, pr~

sumptament per a ampliar
el seu negoci, encara que
hi ha qui diu que el seu
futur és ser carn de lloguer.
O siga, negoci. O siga,
diners, diners i diners. O
siga que si la setmana que
ve o en properes setmanes
tornen a sortir temes com
aquest, no en faré cap
comentari. Passaré d'ells.
Repeteixo per darrera
vegada que això de l'urba
nisme és la cosa més fasti
gosa que mai han parit
mares, i em nego a escriu
re una paraula més sobre
el tema. Prou.

Vostés denuncien, sen
yora Garcia, que això és sa
i democràtic, però com
prenga que a mi ja em
supera i em fa -amb perdó
vindre arcades. Només de
pensar que, de vegades, és
més eobdiciada la regidoria
d'urbanisme que la mateixa
alcaldia (vegeu-ne el que
ha passat a Vinaròs o a un

dels motius del frustrat
pacte BLOC-PSOE de
Benicarló}, poc més es pot
afegir.

M'he quedat absoluta
ment al·lucinat llegint la
crònica del darrer ple de l'a_
juntament on el partit dels
"progres", dels "de l'única
esquerra", dels "moderns"
i dels "més tolerants" acu
saven els altres dos partits
que comparteixen tasques
de govern de ... fomentar el
consum de marihuana!!!!
Mare meua! Qui els ha vist
i qui els veu. Aquesta ini
ciativa dels socialistes
locals, impensable fins ara,
haurà fet tremolar el bo de
Tierno Galvan dins fa seua
tomba. El següent pas serà
denunciar les companyies
discogràfiques per tal d'evi
tar la distribució dels discs

"M'he quedat
al'lucinat en

veure com el par
tit dels 'progres'

acusava els altres
dos partits de

fomentar el con
sum de la

marihuana"

de Bob Marley and the Wai
lers per apologia del con
sum de cannabis. Qui no
haja fet mai cap pipada a
un porro que llance la pri
mera pedra. Això deu ser la
regeneració que va prome
tre Rodríguez Zapatero.

No menys sorpresa ha

causat en el meu esperit
l'altra notícia que apareix a
la pàgina quatre, seguida
de la de la marihuana. El
primer que he pensat ha
estat que podria ser un pri
mer pas per tal d'allargar la
vida de les persones. Com
sempre, després de llegir la
notícia m'he quedat dece
but. El titular hauria de ser
"allarga la vida comercial
del peix", perquè l'altra, la
de debò s'esfuma a set
graus sota zero. La resta
em sembla bé si el peix
dura més dies a la nevera
sense fer olor de peix.

Veig que té un lector a
qui li agraden els bous
eixos que fan a les festes.
Malgrat tot, és d'agrair una
autocrítica que no tots són
capaços de fer. És innega
ble el patiment d'aquestos
animalets davant la xalera
de vegades sàdica- d'al_
guns que s'anomenen afi
cionats. Mire si són valents
que quan la vaca mira cap
a ells, encara que estiga a
cent metres, apreten a
córrer com criminals. Totes
dues modalitats que ens
descriu l'aficionat crític defi
neixen molt clarament certs
elements de la festa (?},
entre el que també es tro
ben aquells que a la punta
dels gaiatos o bastons por
ten un clau, llancen dife
rents objectes a l'animal
(cadires, burilles, llaunes,
bidons, sorra als ulls i algu
na que altra guitza} o se'n
riuen de les variades i
dramàtiques patacades
que pateix al llarg de la
seua exhibició. Què faríem
sense bous?

Si la nova secció de San

Abdón manté la regularitat,
auguro una nova sèrie d'ar
ticles magistrals (de temes
n'hi ha per a fer-la molt llar
ga} amb els quals recorda
rem, ens en riurem i, sobre
tot, passarem una estona
molt agradable.

Panissola. Jo amb l'Àlex
Gozalbo no m'hi vull posar
perquè després passen
coses estranyes.

Tres pàgines senceres
d'esports. No sé si ho havia
vist mai. Bé, realment en
són dues, perquè la del fut
bol es podria incloure dins
d'una "guia per al viatger
deslligat". Vosté no s'ho
pensa, senyora Garcia,
però algun dia hi haurà una
desgràcia per culpa d'eixos
i ja veurem si se'n faran
responsables.

L'ESPIFIADA DE LA SET
MANA

Imperdonable. No diuen
res de l'important acte
social que es va viure a un
conegut restaurant de la
nostra ciutat famós pels
ajustats preus dels menús
que ofereix a les parelles
que volen celebrar el convit
a les seues instal·lacions.

Alcalde, regidor de cultu
ra, alguns regidors, il·lus
tres presentadors i tota la
crem de lavecrem. Música,
art i gastronomia. Només
faltaven vostés. Com sem
pre.
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TEXT: perebausà

A finals dels vuitanta,
tots els pobles dels Ports i
Maestrat dipositaven les
seves deixalles en aboca
dors incontrolats. Com
estaven en terrenys perme
ables, els lixiviats -líquids
que amollen els residus
contaminaven les aigües
subterrànies; sovint les dei
xalles cremaven, omplien
de fum els voltants, i causa
ven algun incendi forestal.
No hi havia cobriment diari
amb terra i les rates, mos
ques... campaven com
volien. Peníscola tenia l'a
bocador vora de l'antiga
estació de RENFE i Beni
carló al costat de la carrete
ra de Sant Mateu, pel club
de tennis de la localitat.

El fum de l'abocador
peniscolà va omplir l'A7,
posant en perill la seguretat
vial. La Conselleria de Medi
Ambient (CMA) ordenà el
seu tancament en 1993. Els
reiterats incendis de l'abo
cador benicarlando pro
duïen fums que portats pels
vents terrals, moltes nits de
l'estiu inundaven el poble
amb el seu flaire pestilent,
com ha passat enguany.
Per aquells anys, la majoria
d'enciams plantats a l'estiu
es morien. Els tècnics cul
paven el virus TSWV, però
Joan Rius, llaurador del
terme de Peníscola, res
ponsabilitzà de la destruc
ció de les collites el fum
dels abocadors. En 1993,
denuncià per presumpte
delicte ecològic, els ajunta
ments de Vinaròs, Penísco
la i Benicarló al Jutjat d'Ins
trucció de Vinaròs, per la
crema de deixalles als abo
cadors municipals. Joan
Rius va rebre el suport de
Greenpeace. Peníscola
tancà el seu abocador i n'o
brí un altre, a 1994, en un

clot de l'autopista, amb el
vist i plau de la CMA Inicial
ment, hi hagué protestes
de llauradors dels voltants.
L'abocador reunia unes
condicions "mínímes" per
ser qualificat de controlat:
cobriment diari amb terra,
fons del vas impermeable,
envoltat amb una tanca i

tubs per l'alliberament del
metà produït per la fermen
tació. Joan Rius va poder
tornar a collir enciams.

La llei 42/1975 sobre
recollida i tractament de
deixalles i residus sòlids
urbans (RSU), fou la prime
ra norma estatal específica
sobre deixalles urbanes.
Reconeixia l'obligació dels
ajuntaments a fer-se càrrec
dels residus i que les
Comunitats Autònomes o
Diputacions confeccionaran
plans de gestió dels RSU.
Els sistemes de tractament
proposats eren l'eliminació
a abocadors controlats o
amb incineració, i, si fora
possible, el seu aprofita
ment. Els residus perillosos
tenen legislació diferent. En
1986, s'aprova el Pla Direc
tor per a la Gestió dels
Residus Sòlids Urbans
(PDGRSU) de la Província
de Castelló que divideix les
terres castellonenques en
11 sectors. Primer es selec
cionava els municipis de
més de deu mil habitants
per encapçalar el sector i

desprès s'agrupava la resta
de pobles segons la distàn
cia al cap de sector segons
la xarxa viària existent. Cal
assenyalar que el transport
del RSU pot representar
prop de la meitat de la des
pesa econòmica de la ges
tió. El sector 9 estava for
mat per Vinarós i vuit

pobles més, i èl sector 10
per Benicarló i deu pobles
més. Per als -sèctors 9 i 10,
es proposava' un abocador
controlat de baixa densitat 
sense trituració o compac
tació dels RSU abans del
soterrament-, ubicat al
terme de Cervera. Els
municipis devien ratificar el
PDGRSU i crear una man
comunitat de pobles per a
posar en marxa l'abocador.
El Mòdul de Promoció i
desenvolupament de Trai
guera realitzà en 1992, un
anàlisi de la gestió actual
dels RSU a les comarques
de l'Alt i Baix Maestrat i
plantejà diverses alternati
ves de tractament. Proposà
dues ubicacions per l'abo
cador, Cervera i la zona de
Poaig-Ia Tossa al terme de
Benicarló; la primera opció
comportava un 36 per cent
més de transport perquè
prop de dues terceres parts
dels residus es produeixen
a la costa.

En 1993, la CMA realitzà
un estudi de l'àrea de pos
sible localització de l'aboca-

dor controlat de RSU pels
sectors 9 i 10. Els criteris
emprats són: situar-lo a
més de 2 km d'un nucli
urbà, en un terreny imper
meable i prop del "centre de
gravetat" -punt on el temps
dels desplaçaments per dur
els RSU és mínim-o Es pro
posen tres ubicacions al
terme de Cervera: la Llava
o Argiles (antiga cantera
d'argiles), 2a els Clots,
tocant el terme de Càlig, i
3a Cubilà. Totes elles hi són
entre Càlig i Cervera, prop
de la carretera comarcal,
en una zona argilosa. No hi
figura la zona Poaig- Tossa,
més propera al centre de
gravetat. Els consistoris
calijó i cerverí rebutjaren el
llocs proposats.

La CMA proposa tres
nous indrets, també a Cer
vera, Cigronet, en Xaudí i
Artigues. Tot l'ajuntament
cerverí en ple acceptà les
Artigues com ubicació de
l'abocador el 30 d'octubre
de 1995. Un estudi de detall
de 1996, amb sondeigs i
proves de permeabilitat, fan
desaconsellar als tècnics
de CMA l'opció de les Arti
gues. Es torna a recomanar
la Llava com a la zona més
adequada. Finalment i
desprès de diverses reu
nions, l'ajuntament de Cer
vera aprovà la ubicació de
la L10va (partida de les Argi
les), sols amb els vots del
PP, el 21 de febrer de 1997.
L'oposició socialista no
acceptava la instal-lació
d'un l'abocador a l'única
zona de regadiu del terme
municipal.

Semblava que no hi
havia cap impediment pèr
fer l'abocador a Cerveri¡¡,
però el projecte, per motills
"extracomarcals" qU,e
comentarem la propera se.t
mana, no es va dur a terme.



Cartes a la directora

laveu

no serà factible amb aquest
govern autonòmic i local
que tenim.

No cal donar més voltes
tampoc al trànsit ferroviari-i
tampoc em valen les cartes
al director anònimes en
contra dels escrits-perquè
seguim igual i sembla que
no tindrem més per temps;
de tant en tant, caldrà recor
dar-ho perquè no es cregui
que s'ha de deixar l'as
sumpte tal com està; però la
gent anònima tampoc ha
donat cap punt de vista al
respecte: quan el donin ja
parlarem.

També he vist que els
carrers estan prou nets, o
almenys els serveis de
neteja fan les seves tas
ques-una altra cosa és que
no respectem la via pública
llançant tot tipus de coses al
terra. I cal seguir emfasit
zant el tema del reciclatge:
ara que disposem de conte
nidors i de planta de reci
clatge, fem-ne ús com cal i
que el buidat també s'ade
que a les circumstàncies.
Pel que fa a la creació de la
nova EOI-ESCOLA OFI
CIAL DïDIOMES- i com a
professor de llengües que
en sóc, crec que és una
bona iniciativa. Seguim
l'exemple d'altres pobla
cions en polítiques d'edu
cació, d'urbanisme, i no ens
deixem portar per la
demagògia. J.J. Sahín

••
Blava! I del nou cen
tre comercial, sembla
ser que es va solu- DES DEL 18 D'AGOST DE 1995
cionar una mica el
tema dels desviaments a la
nacional, però, una vegada
més. torno a recalcar que
no són correctes-i tenint en
compte que s'està utilizant
un pas soterrani de l'era de
PALAU-on gairebé pot pas
sar un turisme-o Esperem
que no s'inunde, perquè tal
com es preveu la gota
freda, i vist que ja va haver
alguns imprevistos amb les
primeres pluges de finals
d'estiu, no semblen bones
les previsions. No sóc
enginyer ni expert en l'as
sumpte, però crec que s'ha
de fer un <;lesviament a
nivell inferior més gran on
puguen circular 2 turismes
1 per sentit-, i no pertorbar
el trànsit a la ja tan perillosa
n340. Perquè el centre per
se està bé, i és una via
d'escapament a la poca
oferta lúdica que tenia la
població.

El que m'agradaria saber
també és que es farà amb
la part que no s'ha edificat,
on són les piscines i les pis
tes de tennis i frontennis;
ahí no es podria fer una
zona verda?

Ja que tenim pocs parc
no cap- no es pot pensar
una zona per, fins i tot anar
passejant fins al centre
comercial? Perquè sembla
difícil fer un altre carril a la
nacional; no és recomana
ble mentre no es lIibere la
circulació a la Al, cosa que

•••
Sr. Director,
En primer lloc, donar l'enho
rabona a la seva publicació
per lïntens treball fet durant
I éstiu, quan més calor hem
passat i la varietat d'anèc
dotes i notícies que hem
pogut viure en aquest
temps. He passat un llarg
mes a Irlanda, i m'he ado
nat que com aquí no s'hi viu
a cap lloc. Donar l'enhora
bona també a la comissió
de festes per la tasca realit
zada al programa de festes,
especialment la gratuïtat
dels concerts, que han tin
gut èxit desbordant i que
donen per pensar per a
l'any vinent.Felicitar també
a tots els serveis de neteja,
seguretat i sanitaris que
han fet possible el millor
d'aquestes festes; és clar
que hi ha coses millorables
però només amb un continu
esforç, se'n pot tirar enda
vant.

Però per a lo poc que he
anat a la platja del
MORRONGO, no sembla
que haja canviat molt el
tema respecte a l'estiu pas
sat, i el passotisme del nou
equip de govern sembla
evident quan hem de fer
una valoració global del seu
status.

A hores d'ara, no es
comprén per què van haver
tants desperfectes i la raó
per la qual no es van sub
sanar amb celeritat, si més
no, amb una mica de serio
sitat. Perquè ja que només
tenim una platgeta, a veure
si la cuidem que té Bandera

eus
....00
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press/main/mailing_reg.cfm

L'adreça és aquesta:

Alguns ho
dubtaven,
nosaltres,

no!!!

Susana Anglés i Querol

Hola a tothom,

El Parlament europeu ha
començat a editar en català
una publicació
informativa que, fins aquí,
es feia només en les llen
gües oficials de la
Unió Europea. Ara la tenim
en l'única llengua no oficial
de la Unió: la nostra.

Si us hi subscriviu, la
rebreu gratuïtament. Jo us
ho suggeriria perquè
és una passa endavant en
els reconeixements dels
nostres drets. Si fem
les coses ben fetes, ens hi
adherim i ho fem córrer,
segur que superarem el
nombre de subscripcions
en espanyol. I que no seria
guapo, això?

, -.
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Editorial • • •• • • • • • • • • • • •
Vells problemes

Un any més comença un
nou curs escolar amb els
problemes de sempre. Que
les nostres escoles vegen
sistemàticament trencades
les ràtios d'alumnes que
estableix la llei és una
norma habitual. L'adminis
tració mira cap a un altre
costat, com si la cosa no
anara amb ells. I sí que hi
va, sí. L'administració ha de
donar explicacions i solu
cions. Qui ha permés que,
per exemple, al Francesc
Catalan hi haja en algunes

classes més alumnes per
aula que els que permet la
llei? Qui ha tingut la deixa
desa de tolerar que al
Ródenas haguera de
començar el curs amb la
brigada d'obres de l'ajunta
ment treballant-hi, amb les
conseqüents molèsties per
a alumnes i professors ?
Qui va ser el cervell pen
sant que va permetre que
es tancara el col'legi Jaume
I, amb la falta que fa ara?

Benicarló necessita mol-
tes coses elementals.

Sense anar més lluny, les
infraestructures sanitàries i
educatives són insuficients.
Benicarló necessita amb
urgència una nova escola,
un nou col'legi que permeta
solucionar definitivament
aquestes velles dificultats. I
no pseudosolucions per
anar sortint de! pas.

Els problemes ens estan
desbordant any sí, any
també. Però no passa res,
el tòpic folclòric de l"'Espa
ña va bien" ha esdevingut
una consigna, una veritat

absoluta i inqüestionable i
ningú gosa aixecar la veu
contra els responsables de
tant de desgavell. Els pares
majoritàriament callen, a
molts sembla que només
els importe que els seus
fills estiguen unes quantes
hores al dia aparcats.

El professorat protesta
entre dents i de tant en tant
fa alguna vaga que sol
estar mal vista per una gran
part de la societat... I així
ens va.

CARXOFA: una carxofa del més de gener tendra i

[tJ
sucosa per la nova Associació de Premsa

~r de Benicarló a la que li augurem un llarg
. camí i molta faena profitosa a fer. De ben~~. segur que compartir experiències i treballs

serà profitós per a una millor informació
dels benicarlandos i del pobles veïns.

PANISSOLA: un panissola més gran que el piano
que van: beneir l'altre dia per al nostre ~¡¡;.
alcaldè, Jaime Mundo. Passaran els cent .•:'/'"
dies de. cortesia i encara no ens haurà dut 1'"--
res de València. Per a què volem un dipu- r"
tat a Corts si no ens seNeix de res? De
cap dels fems... (sense comentaris).

•••••••••• Anem de soparet
confirmat al sopar que La
Veu va celebrar fa un parell
de setmanes. De fet, com

Com tots sabem, sopar
sempre és una bona excu
sa per reunir-se. Així quedà

veieu,' no;va: fer falta espe
rar a ¡¡edició del número
400. Hi'assistí gairebé tot el
consell de redacció i bona
part dels col'laboradors
habituals.

I El lloc triat per l'esdeve
niment fou un bar de la nas-

l ',tra població conegut per les
.seUeS saboroses fideuaes,
'''pels .suquets de peix que
les acompanyeh i per la
brisa marina de la terrassa
que, per aquestes dates, ja

comença a ser més fres
queta... i no donaré més
pistes.

I així, sopant sopant, de
conversa en conversa í
sense adonar-nas-en van
arribar les postres i els
licors. Com a dada impor
tant, cal remarcar que es va
acordar augmentar el
número de sopars de La
Veu a celebrar al cap de
l'any.

LA VEU respecta la llibertat d'expressió. La responsabili
tat de les opinions és de qui signa l'escrit. LA VEU es

reserva el dret d'acurç.arels textos que sobrepassen les
20 línies. Els articles hauran d'anar signats amb nom,
adreça i número de DNI, encara que podran aparèixer
-'C. amb pseudònim.

Administració, subscripcions i publicitatl
964.82.84.68
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La Via de la Plata
Etapa 33

Castro - Lalín - Laxe - Ponte - Taboada 
Trasfontao - Silleda - Chapa - Bandeira

TEXT: tonyofibla

Quan sortim al carrer per
començar a caminar no es
veu res i està plovent. On
hem d'anar amb aquest
temps? Tornem a anar-nos
en al llit i ja sortirem quan el
dia comence a clarejar. Si
sortim ara no veurem ni
fletxes, ni pedres, ni tolls. A
dormir!

Passades les set, ja es
comença a veure alguna
cosa i sortim. Avui tenim un
bon grapat de quilòmetres,
més de trenta.

Primer intentem seguir el
camí però com continua
plovent, i si anem per camí
acabarem de fang fins al
coll, decidim anar per la
carretera. Quan anem per
la carretera portem un bon
pas: a més de 6 Km/h ja
que un quilòmetre ens
costa 9 minuts i alguns
segons.

Quan apleguem a Lalín,
poble gran i important
parem a esmorzar. Més o
menys ja estem a la meitat
de l'etapa. La pluja no ha
parat ni un moment des de
que hem sortit. Anem
xopets.

Després de menjar
seguim per carretera i con
tinua la pluja. Vicent pensa
aplegar a Bandeira abans
de les dues de la tarde però
ja ho veurem, no crec que
siga possible. Deixem la
carretera per a passar pel
pont romà de la Taboada.
En realitat el pont és
medieval, però de totes
maneres és magnífic.

De seguida estem a
Silleda i anem a preguntar
a Protecció Civil per l'al
berg. Ens diuen que al
pavelló d'esports de Ban
deira. Jo ja no camino tan
bé com aquest matí. li hem
pegat massa fort i ara em fa
un poc de mal la cama
esquerra.

Ara Vicent va davant. Té

"Quan anem per
la carretera por
tem un bon pas:
a mes de 6 Km/h
ja que un quilò
metre ens costa

9 minuts i
alguns segon"

ganes d'aplegar prompte. A
tres quarts de tres estem a
Bandeira.

Anem a dinar a casa Vic
torina i ens veuen la cara. A
les 4 anem a buscar les
clau del pali a la casa de la
cultura i ens instal·lem al
poliesportiu. Ens dutxem i
fem la bugada, acaba d'ei
xir el sol, s'eixugarà tot i ho
tindrem a punt per demà.
Quan ens disposem a fer la
migdiada es presenten uns
joves a jugar a bàsquet. Ja
no dormirem.

Peguem una volta pel
poble i comprem per sopar.
Quan tornem cap a l'alberg,
sobre les nou, veiem que
apleguen les pelegrines
que vam veure ahir. Estan
completament desfetes.
Han sortit a les 7:30 del
matí i apleguen ara. Tretze
hore i milja. No són mon
ges. Són d'Ourense i fan
Ourense - Santiago, 103
km. el nuvi d'una, fa d'in
tendència.

Després de descansar

un poc es posen a curar-se
els peu. Porten uns peus
que fan temor, completa
ment en carn viva, sobretot
la més jove, que és una
nineta de porcellana.
Demà, les pelegrines volen
alçar-se a les cinc del matí
per a estar a Santiago a la
una. Ja veurem que faran
pobretes.

Són bona gent, però
gallecs. Lents per a tot, per
a curar-se, per a sopar, per
a gitar-se, per a tot...

Com les sabatilles estan
xopes les hem hagut que
deixar al sol i al agarrar-les
veig que se m'estan desen
ganxant. Me'n vaig
corrents, abans de que tan
quen, a comprar loctite a
veure si hi ha remei. Enca
ra em queden uns dies de
camí i voldria acabar amb
les mateixes espardenyes.
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Cloenda de la 4a bienal de pintura
TEXT: noemíOmS

--- -- ----_.
Aquest diumenge es

clausura una altra mostra,
en aquest cas la que hi ha
exposada al públic al
museu arqueològic de
Benicarló, corresponent a
la quarta mostra bienal del
guanyador del trentauné
premi de pintura ciutat de
Benicarló.

Es tracta de la del pintor
de l'Alcúdia Ximo Barbarro
ja. Dividida en dos espais i
amb, dos noms diferents
Paisatges i Agitese antes
de usar, Barbarroja analitza
a través de la pintura el pai
satge un àmbit al que reco
rren molts pintors i que ell
representa com una natura
lesa domesticada en ocas-

sions mentre que en altres
es més feréstega en el cas
de la primera. Mentre que
per agitese antes de usar,
l'artista es fixa en un aspec
te més quotidia de la vida
rutinaria.

MOSTRA D'ICONES

Diumenge es va tancar
la mostra d'icones que
organitzava la congregació
de les monges trinitàries de
clausura de Càlig. Després
de l'èxit obtingut l'any pas
sat amb aquesta mostra,
les religioses han tornat a
probar sort enguany amb
un gran balanç de visites,
però sobretot de vendes, i
es que en aquesta segona
experiència s'han posat

alguns dels gravats a la
venda.

D'altra banda, entre els
objectes que es mostraven
hi havia unes llums fetes
d'ous d'estrussos.

Aquesta es una altra de
les vies que encara que

molt puntual han trobat les
monges de la trinitat per
obtindre recursos, ja que
una altra de les activitats
que desenvolupen es la
d'embolicar llepolies per a
una empresa de Paterna.

• • • • • • • • • ••• La Guillotina per Robespirre

I Altres raons
----------
Tinc raons per pensar que
a més d'un no li agrada
que la meua guillotina esti
ga tan esmolada. Jo crec
que més val així, amb
mosses el tall pot fer
massa mal i esquitxar algú
del públic. I no està en el
meu ànim tacar ningú.
Doncs, ara a la feina.

Com ha quedat definit,
després de la compra per
una empresa del moble, de
fa majoria del terreny
industrial que ens queda
va, el mapa industrial de la
nostra ciutat? Com bene
ficia, o no, la indústria
local? Amb aquestes dues
preguntes podem entrar en
matèria.

Després d'haver vist els
comentaris dels polítics de
torn justificant les seues

postures, és evident que hi
ha dues visions de la qües
tió. Una, a la qual donen
suport el PP i el BLOC,
benefici privat, i l'altra la
del PSOE, benefici públic.
De vegades podrien ser
compatibles, en aquest
cas, difícil.

Com ha pogut comprar
la majoria de terrenys de la
tercera fase del polígon
industrial, públic, una
empresa, sense que l'ajun
tament se n'assabente ?
Com és possible, allí
mateix, començar a edifi
car naus industrials que
ocupen uns 20.000 m2 de
superfície, segons va indi
car el portaveu del PSOE,
sense llicència ? Això sí
que és fer la "vista grossa".

Sincerament, penso que

el portaveu del PSOE,
Escuder, va ficar el dit a la
nafra, en titllar la qüestió
d'aconsellament ... perso
nal. Sembla curiós que el
PP no sapigués res de
totes aquestes martingales
i, clar, òbviament sembla
lògic, que defensés en el
Ple la postura de l'empresa
que havia comprat els
terrenys, interés per inte
rés. Com és una empresa
de Benicarló que vol
ampliar-se, val tot. Qui no
té vergonya, no la tindrà
mai!

El que em sorprén,
encara que no massa, és
la postura de seguidisme
del BLOC amb les tesis.del
PP. L'argumentació de
Guzman, dient que no es
pot fer una expropiació

dels terrenys adquirits per
aquesta empresa, perquè
l'ajuntament va fer una
mala gestió l'anterior legis
latura, no té desperdíci,
cau pel seu propi pes. Per
aquesta raó no se podrien
corregir mai les coses que
se fan malament. Quin fari
seisme més subliminal.

Què han perdut el poc
criteri que els quedava (ara
que tant han dit que podien
decidir, ja m'agradaria
saber el que), per a corre
gir, almenys, alguns dels
abusos que va imposar la
majoria absoluta del PP
l'anterior legislatura ? Qui
els hi té agafats a qui, em
pregunto?

Veure'm!
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MÚSICA CLÀSSICA Al CASTEll DE PENíSCOLA

TEXT: olgallUCh

Dilluns 15 s'enceta el XIX
Cicle de Concerts de Músi
ca Clàssica. En aquest pri
mer concert que, com la
resta, començarà a les
20.30 h, s'oferirà un recital
de violí i piano a càrrec de
Vittorio Cacciatori i Elena
Laguzzi. S'interpretaran les
següents obres: "La Follia"
de Corelli, "Havanaise", de
Saint-Saêns, "Romanza"
en Fa M de Beethoven i
"Romanza Andaluza" i "Zin
garesca" ambdues de
Pablo Sarasate. Com es
pot apreciar, el repertori és

molt variat ja que inclou
autors d'èpoques i naciona
litats diferents.

Dimarts 16, l'Orquestra de
Cambra d'Engelberg (Suïssa)
sota la direcció de Vittorio
Cacciatori interpretarà tres
concerts de IS. Bach: "Con
cert per a piano en re m
B.WV. 1052", en el qual
actuarà con a solista Elena
Laguzzi, "Concert per a dos
violins en re m B.WV. 1043",
amb els solistes Ettore Begnis
i Francesco Carmignan, i per
últim el "Concert per a violí en
la m B.WV. 1041", amb Emi
lio Eria com a solista.

Dijous 18, l'Orquestra de

Cambra d'Engelberg en
aquesta ocasió sota la
direcció de Daniele Maliver
no interpretarà "Concerto
grosso en Re M Op.6 n.1"
de Corelli, "Concerto Gros
so en re m Op.6 n.4" de
Handel, "Langsamer Satz"
de Webern i "Antiche Arie e
Danze per Liuto, suite n. 3"
de Respighi.

Divendres 19, a les
22.00h C!), novament l'Or
questra de Cambra d'En
gelberg sota la direcció de
Vittorio Cacciatori interpre
tarà obres de Vivaldi. En la
primera part s'oferirà "La
Notte", concert per a flauta

en sol m i "11 Cardellina",
concert per a flauta en Re
M, on actuarà la solista
local Raquel Bayarri. En la
segona part, "Concerto
grosso en re m per a cor
des" i el "Piccolo concerto
en re m per a cordes".

Diumenge 21 a les
12.00h a l'Esglèsia Parro
quial "Nuestra Señora del
Perpetuo Socorro", i per a
tancar aquesta primera set
mana, l'Agrupació Coral
"Tremenda Cantata" sota la
direcció de Carlos Casóliva
interpretarà la "Misa en re
m i pregària del pescador".

La casa rectoral està d'obres

SEA

l'excés d'escales i la dolen
ta distribució.

AUTO ESTELLER

Ctra. N 340, km 142
Tel: 964400768 - Vinaròs

Amb aquestes obres se
solucionaran alguns proble
mes que existien com són

de 70 metres quadrats farà
les funcions de saló parro
quial mentre que la primera
planta es destinarà a sales
de catequesi i reunions
parroquials. L'altra planta,
servirà d'habitatge als dos
sacerdots que actualment
serveixen en la parròquia.
Segons el rector de l'Esglé
sia, Mossen Vicent, les
obres s'han realitzat per
"necessitat i comoditat" ja
que I:edifici no havia estat
restaurat des de 1943, pel
que "han passat molts anys
i s'havia deteriorat molt".

ESTELLER IMPORT
Entrada taller: Pg. Febrer Soriano
Exposició: Avda. Magallanes, 1

Tel: 96447 1708 - Benicarló

TEXT: noemíoms

L'abadía i casa rectoral
situades en l'edifici de l'Es
glésia San Bertomeu de
Benicarló estan veient
aquests dies com canvia la
seva fisonomia, sobretot la
interior. Amb aquests tre
balls es busca donar major
utilitat a l'ampli espai que té
l'edifici. En aquest sentit,
s'està escometent una
remodelació que es concre
tarà en tres noves plantes.
La planta baixa amb més
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La pluja provocà inundacions
en baixos i talls en les carreteres

TEXT: noemíoms

Carreteres tallades, baixos
inundats i desperfectes en
algunes construccions van
ser els efectes més comuns
derivats de les fortes plu
ges que van esdevenir
durant la matinada del dis
sabte. L'aiguat, enregistrat
sobre les 6:00 del dissabte
a gairebé tota la comarca
del Baix Maestrat va provo
car el tall de la carretera
CV-140, vial que uneix les
poblacions de Benicarló i
Peníscola, entre els quilò
metres 1 i 5, durant tota la
nit, encara que l'enllaç va
quedar restablit a partir de
les 10:00 del matí. Les plu
ges també van provocar
t~lIs a Benicarló com l'habi
tual de la zona del barran
quet, i el camí de Sant Gre
gori. Altres vials en els que

es van detectar problemes
van ser el passeig de la
Marxica i el camí de la
Fossa del Pastor a la parti
da Surrac. Per altre costat,
el vent i la pluja també van
deixar sentir els seus efec
tes en el recinte del centre
comercial costa de Azahar,
on el més espectacular van
ser les conseqüències en
un dels establiments, de
caràcter esportiu, que no va
poder obrir al públic el dis
sabte a conseqüència de la
tempesta. L'aparador folrat
de paper impedia veure als
transeünts com havia que
dat el sòl, completament
inundat i amb nombroses
caixes de sabates i sabati
lles sobre el pis, mentre
que al fons el sostre estava
completament enderrocat.
També espectaculars van
ser les repercussions de la

pluja en la platja del
Morrongo que encara no ha
recuperat la bandera blava.
Una vegada més, aquesta
zona va tornar a exhibir un
aspecte no massa atractiu i
és que amb la pluja, van

arribar a través de les cla
vegueres nombroses res
tes de tovalloles, preserva
tius i tampons.

Concert extraordinari de
'Disney' de la Coral Petiquillo

La Coral Petiquillo, organitza per al
dissabte 20 i diumenge 21 un gran
espectacle on es realitzarà un con
cert extraordinari amb temàtica de
'Disney'. AI repertori s'inclouen
cançons de fins a quatre pel·lícules:
"El Rey León", "La Sirenita", "La

Bella y la Bestia" i "Mary Poppins".
L'apartat musical ha estat dut per
Sònia Ferrer i Clara Ruiz, directores
de la Coral Petiquillo, mentre que el
treball escènic és obra de Rafa San
chez, que ha col· laborat desinteres
sadament. AI concert participaran
xiquets i xiquetes de 6 a 14 anys. Es
realitzaran dues funcions a l'Auditori

de Benicarló. La primera serà el dis
sabte 20 a les 20 hores i la segona
un dia més tard, el diumenge 21,
també a les 20 hores. Els membres
de la Coral Petiquillo han trebaHat
amb molta il·lusió per a que aquest
concert extraordinari amb temàtica
de 'Disney' siga tot un èxit.

Bon nivell d'ocupació a l'agost
TEXT: noemíOmS

Segons dades facilitades
per l'Oficina d'informació i
turisme de Benicarló, l'ocu
pació turística durant el
mes d'agost ha superat el
95%. D'aquesta manera,

l'oficina central ha rebut
una mitjana de 167 perso
nes per dia, mentre que en
les seus dependències al
Morrongo s'han registrat un
total de 38 consultes al dia.
Quant a l'ocupació, els
hotels de tres estrelles han

assolit un 96% mentre que
els de 2 estrelles han regis
trat una ocupació del 85%.
D'altra banda, segons
dades facilitades pel cam
ping alegria del Mar l'ocu
pació en aquestes
instal'lacions ha estat del

83%.
En el total d'aquestes
dades cal destacar que el
38% dels consultants eren
de procendència nacional,
mentre que la resta eren
turisme internacional.
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TEXT: rodolfoserrano

pacodelcastillo

Catí (866 h.). Es pot anar
a la Font de l'Avellà, com
prar torrons de Blasco i
dinar al Prigó. Si això ja ho
ha fet massa vegades, que
de's a casa que li sortirà
més barat. Malgrat les
conegudes bondats de l'ai
gua catinenca, no tots els
seus habitants tenen la
mateixa debilitat pel líquid
element i per això segons
Gomis, "a Catí, els no que
beuen aigua, beuen vI'.

Les Coves de Vinromà
(1783 h.). Pintoresc poble
entre la Salzedella i Vilano
va d'Alcolea. Es pot visitar
el famós museu de morters,
de veritat. No se li passe
pel pensament fer cap
referència als nadius del
cèlebre miracle, es posen
com a bous. En aquest
terme, salpebrat de masos
per tot arreu, hi ha de tot,
des de les coses més
modernes a les més anti
gues, per això que és famo
sa la dita que "a les' Coves,
les que no són velles, són
noves". Vaja poca lliga.

Rossell (1230 h.). És
molt coneguda l'activitat
avícola d'aquesta població,
i les gallines tenen fama de
ser molt ponedores; per
això diuen que "a Rossell, a
cada ou tenen un rovell'. La
bellesa més important de
Rossell està en l'interior
dels seus habitants, per

tant també pot sortir des
prés de dinar.

Sant Mateu (1823 h.).
Capital històrica del Maes
trat amb tradicionals ínfules
de cosmopolitisme. Que no
li la peguen; fa anys que no
cullen raïm i el conegut vi
de Sant Mateu és de dub
tós origen. Dine on vulga,
però de tornar, si no vol que
la família al complet li can
vie la pesseta i li embrute el
bonic entapissat del cotxe,
torne per La Jana i s'estal
viarà un munt de revoltes.
Compte perquè segons
Gomis "a Sant Mateu el que
no és borratxo és perquè
no beu".

Torreblanca (4834 h.).
Tot el que és digne de visi
tar d'aquesta ciutat es pot
vore sense baixar del cotxe
mentre es passa per la
general. Si de cas ja se sap
que la principal indLlstria
torreblanquina són els res
taurants de carretera. Valia
pena que hi vaja a dinar
perquè en alguns establi
ments els menús són molt
econòmics i abundants i en
altres l'edifici sol estar
acompanyat d'un annex ple
de llumetes roges a la faça
na on pot acabar de fer bé
la digestió. És recomanable
que si es decanta per algun
d'aquests darrers restau
rants' no es duga la dona ni
ningú de la família. Segons
Gomis els gaspatxers no es
queden endarrerits a l'hora
de parlar dels seus veïns,
als quals acusen de desca-

rament escatològic: "els de
Torreblanca, quan es tiren
un pet, alcen l'anca".

Vilafranca (2586 h.). Són
famoses les mantes de
llana vilafranquines. Aques
ta llana s'obté d'una abun
dant cabana ovina; per tal
de combinar posteriorment
el color de les peces de
vestir, els pastors es crien
ovelles de dos colors i per
això, segons Gomis, "a
Vilafranca, els que no la
tenen negra, la tenen blan
ca". Si l'economia li ho per
met pot allargar-se fins l'An
glesola o Cantavella, dei
xar-se dur a l'hora dels
àpats i que li peguen una
clavada i, si encara li que
den diners i humor, com
prar-se un pernil.

Vila-real .(42320 h). El
rival és el Villarreal C, cin
qué o sisé equip de la
població. Un poble que ha
rebut les visites del príncep
Carles d'Anglaterra, de la
senyora aquella del carrete
filipino i darrerament de
Becan (el jugador del
Madrid) alguna cosa deu
tindre. Però es comprén
que la cosa la té a les but
xaques del personal. Sin
gular el paratge de la Mare
de Déu de Gràcia (hi pot
dinar si no hi ha cap casa
ment o cap comunió) i pin
torescos els arcs medievals
de la plaça Major i la
celebèrrima Torre Motxa.
Gomis apunta un bon gra
pat de dites del pobles del
costat en què indefectible-

ment "Vila-real" rima amb
"pardal'. No cal fer cap
comentari al respecte.

Xert (888 h.). La visita
que més impressiona el
viatger és la que es fa a les
Bodegas Segarra, el
Brandy del Maestrazgo; es
recomana anar-hi amb la
butxaca ben plena. Ja no
està de moda dinar a La
Serafina; només són vint
minuts de viatge i no cal dir
que pot sortir dinat de casa.
Des del camp de futbol es
pot contemplar una precio
sa panoràmica del cementi
ri local. La llegenda urbana
innombrable: un xertolí,
cofoi del seu origen i amb la
llegenda "Per Xert passa
despert' enganxada al
vidre del darrera del seu
automòbil, va anar a Càlig i
es va deixar una finestreta
del vehicle oberta; un calijó
que passava allà li va furtar
una bossa de madalenes
que s'havia deixat a la vista
i li va completar la llegenda
amb el conegut "", i per
Càlig no t'ancantos".

Expressament no he fet
cap comentari ni de Caste
lló (San Pedro) ni d'Els Ivar
sos; la visita no resulta
recomanable a cap de les
dues poblacions; ni per
vore el futbol. I això és tot.
Diumenge ja comença la
lliga i ens visita l'Alcalà, diri
git des de la banqueta per
l'incombustible i impresen
table Rafa Barberà.

BASQUET Aquest cap de set

mana arriba la cinquena edició del
Torneig Nacional Junior Ciutat de
Benicarló. " Els equips partici
pants són el Pamesa València, el FC
Barcelona, el DKV Joventut de Bada
lona i el Reial Madrid, que torna a
Benicarló després d'un any allunyat
del torneig." Enguany l'oferta es

completa, pel mateix preu, amb un
partit amistós entre els filials del
Pamesa València i el DKV Joventut
de Badalona, tots dos de la Lliga
EBA. Comptarem amb la presència
de Rudy Ventura, considerat el millor
jugador d'Espanya de la seua gene
ració i el successor de Pau GasoL
Els horaris seran els següents:
Dissabte 13, a les 17 hores, presen-

tació. 17:30 hores, semifinal: Pamesa
València - DKV Joventut. 19.30
hores, semifinal: FC Barcelona 
Reial Madrid. Diumenge 14 a les
10:30 hores, tercer i quart lloc i a les
12 hores, Gran final. 13:30 hores
Lliurament de premis.
17 hores, Partit de Lliga EBA:
Pamesa València - DKV Joventut
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Pamesa València, 93 - Ricoh Manresa, 91 \~

TEXT: redacció

El Pamesa València va
superar al Ricoh Manresa
per 93 a 91 en el Partit
Amistós ACB celebrat a
Benicarló. Un triple errat
per Juan Alberto Espil a la
darrera jugada del partit ha
evitat el triomf de l'equip
català. Els parcials (Pame
sa-Manresa) del primer
temps van ser 20-21, el
segon 28-22, el tercer 18
29 i el quart 27-19, que va
decantar el resultat en
favor del Pamesa València.

L'assistència d'especta
dors, molts d'ells de les
comarques del sud de

Catalunya, s'ha apropat a
les 1.000 persones.

El millor jugador del par
tit ha estat Antoine Rigau
deau (Pamesa València),
que ha finalitzat amb 29
punts .i 27 de valoració
ACB. El màxim encistella
dor del Ricoh Manresa ha
estat Jesús Cilla (14
punts).

Personalitats: Juan Roig
(president del Pamesa),
Lluís Muñoz (director gene
ral del Pamesa), Josep
Vives (president del Ricoh
Manresa), Jaime Mundo
(alcalde de Benicarló) i
Marcos Marzal (regidor
d'Esports de Benicarló).

Fins a cinc càmeres de
televisió han gravat el par
tit, entre elles les de Canal
9 i les d'un equip de pro
ducció de la Lliga ACB. A
més, la agència de notícies

EFE ha enviat un resum
del partit als mitjans de
comunicació de tot l'Estat.

¡
I

Foto: Vicent Ferrer

LE'S GÚBIES DEL REGATXOL
TEXT: c.e.xiruca

Fins a 50 excursionistes
ens ajuntàrem el 27 de
juliol a les set del matí per
anar a fer una visita al san
tuari de la natura que és el
Salt del Cabrit, al riu Ullde
mó.

Només arribar a Beseit
esmorzàrem a la terrassa
d'un bar i tot seguit, una
dotzena de cotxes marxà
rem per la pista que con
dueix a Cova Cinto des
d'on continuàrem a peu.

Vam aconsellar d'anar
en compte amb l'aigua i les
esllavissades o relliscades,
cosa que durà el que tardà
rem a travessar el riu, és a
dir, no res.

L'aigua no semblava
molt freda i com si d'ànecs
es tractés, tots riu amunt.
Passàrem per l'Ullal de la
Figuerassa on segurament
brollava l'aigua més fres
queta de totes i on el riu
comença a tancar-se, for-

mant veritables piscines
fluvials i al tercer toll deixà
rem les motxilles amb el
dinar.

Oscar unflà la barca, tot
escoltant com Jose li feia
mofa, la gent continuava
marxant riu amunt fins les
gúbies del Regatxol del riu
Ulldemó on s'esperarien
que ficàrem una corda per
poder creuar la primera
gúbia, d'uns 5 o 6 metres
de fondària.

Mentre, Oscar, Barto
meu i els xiquets anàvem
amb la barca i quan arribà
rem ja havien creuat quasi
tots, tots menys una dese
na que no hi volien i, Jose,
que no sap nadar. El xan
tatge estava servit, si ell
volia vore el Salt del Cabrit
havia de dur la barca de
tornada, i clar, així va ser.

L'aigua, dintre de les
gúbies, ja feia més respec
te, era molt freda i et treia
els colors de seguida però
malgrat tot, el Salt del

Cabrit s'ho mereixia.
Ens férem un rètrat i cap

avall, a buscar el dinar i
després, mentre descansà
vem li déiem a Willie que
era més gran el bocata de
pernil que ell.

Ja més tard reculàrem

fins els cotxes on obrírem
uns bons melons de moro
que ens refrescarien a tots
una mica i vam donar per
acabada aquesta curta eixi
da a la muntanya.



EL CÒMICI per Xavi Burriel

Un nou col'legi
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A això volia arribar,
no creieu que és hora

de tindre un nou col· regi
a Benicarló?

Rosa ha dibuixat als seus
pares i al seu divertit gosset.
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Manel ha dibuixat el poble,
li ha quedat preciós.

l aquesta és la classe de tots
ells dibuixada per Claudia,
una mica pleneta no?

\.
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A Karim I¡ agraden fant les
seues joguines que ens les
ha pintat així.

He fet un concurs de dibuix
per a xiquets ¡ aquestos són
els dibuixos que més m'han
agradat.

• • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • •
Tenim a la venda els llibres de text:

Còl·legis públics i centres d'ESO i Batxiller
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CÒPIES COLOR

B/N I PLÀNOLS
Sant Blai, 2 -Tel.: 964 475698

12580 BENICARLÓ
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